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УДК 37.1

М. Г. Гапонцева, В. А. Федоров, В. Л. Гапонцев

Понятия геометрии фракталов как язык объектов
педагогики и теории научного знания

В статье на ос​но​ве пред​став​ле​ний сов​ре​мен​ной ге​омет​рии о струк​ту​ре про​ана​ли​зи​ро​ва​на струк​ту​ра ин​тег​ра​тив​ных свя​зей как сос​тав​ной час​ти со​дер​жа​ния ес​те​ствен​но​на​уч​но​го об​ра​зо​ва​ния.

Клю​че​вые сло​ва: ин​тег​ра​тив​ные свя​зи, те​за​урус, со​дер​жа​ние об​ра​зо​ва​ния, де​ятель​нос​тный под​ход, струк​ту​ра, фрак​тал.
M. G. Gapontceva, V. A. Fedorov, V. L. Gapontcev

Fractal geometry notion as language of pedagigical subjects and theory of scientific knowledge

In the article in​teg​ra​ti​ve links struc​tu​re was analyzed as a constit​uent part of na​tu​ral-sci​en​ce edu​ca​ti​on con​tent on the ba​se of con​cep​ti​on of mo​dern ge​ometry abo​ut struc​tu​re.

Key words: integrative connections, thesaurus, substance of education, function approach, structure, fractal.
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И. А. Иванов

Историко-математический аспект применения рациональной логики в теоретической и прикладной математике

В статье рас​смат​ри​ва​ют​ся ис​то​ри​чес​кий ас​пект, сос​то​яние и пер​спек​ти​вы раз​ви​тия воп​ро​са прив​ле​че​ния ло​ги​ки прик​лад​ной ма​те​ма​ти​ки для пос​тро​ения ма​те​ма​ти​чес​ких мо​де​лей и ис​поль​зо​ва​ния ее в обу​че​нии ма​те​ма​ти​ке как в шко​ле, так и ву​зе.

Клю​че​вые сло​ва: прик​лад​ная ма​те​ма​ти​ка, ра​ци​ональ​ная ло​ги​ка, ра​ци​она​лизм, конструк​ти​визм, фор​маль​ная ло​ги​ка.
I. A. Ivanov

historical and mathematical aspect of using rational logic in theoretical and applied mathematics

I. A. Ivanov

The ar​tic​le is de​vo​ted to the his​to​ri​cal as​pect, cur​rent sta​te and perspec​ti​ves of the is​sue on appli​ed mat​he​ma​tics lo​gic usa​ge in si​mu​la​tors pat​te​ring and its further appli​ca​ti​on both in se​con​dary and high scho​ol te​ac​hing.
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С. А. Белоусова, А. Е. Орёл

Методические основы комплексной оценки
модернизационных рисков в сфере образования

Статья содержит теоретический анализ таких категорий, как профессиональный риск руководителей образовательных организаций в условиях модернизации образования; комплексная оценка модерни​за​цион​ных рисков. Представлены научно-методические основы инструментария оценки профессионального риска руководителей образовательных организаций в условиях модернизационных изменений. 

Клю​че​вые сло​ва: мо​дер​ни​за​ци​он​ный риск, ком​плек​сная оцен​ка мо​дер​ни​за​ци​он​но​го рис​ка.

S. A. Belousova, A. E. Orel

Methodical foundations of in​teg​ra​ted val​ue of
mo​der​ni​za​ti​onal risk in educational sphere

The article represents itself as theoretical analysis such categories as a professional risk of educational organization leaders in conditions of educational modernization and an integrated estimation of modernization risks. It maintains scientific methodical basis of ways that estimate a professional risk of educational establishment leaders in the atmosphere of modernizational changes. 

Key words: mo​der​ni​za​ti​onal risk, in​teg​ra​ted val​ue of mo​der​ni​za​ti​onal risk.
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В. Г. Горб

Образовательная система учебного заведения: свойства, структура, потенциалы

В статье пред​став​ле​ны приз​на​ки ор​га​ни​за​ци​он​ной об​ра​зо​ва​тель​ной сис​те​мы, ко​то​рые от​ли​ча​ют ее от об​ра​зо​ва​тель​но​го ком​плек​са. Опи​са​на ее струк​ту​ра и по​тен​ци​алы, обес​пе​чи​ва​ющие конструк​тив​ное вли​яние на лич​нос​тное, ор​га​ни​за​ци​он​ное и со​ци​аль​ное раз​ви​тие.

Клю​че​вые сло​ва: ор​га​ни​за​ци​он​ная об​ра​зо​ва​тель​ная сис​те​ма, об​ра​зо​ва​тель​ный ком​плекс, приз​на​ки об​ра​зо​ва​тель​ной сис​те​мы учеб​но​го за​ве​де​ния, струк​ту​ра и по​тен​ци​алы ор​га​ни​за​ци​он​ной об​ра​зо​ва​тель​ной сис​те​мы.

V. G. Gorb
Educational system of educational institution: Characteristics, structure, potentials
In this ar​tic​le pro​per​ti​es of an or​ga​ni​za​ti​onal institution system are pre​sen​ted. It distinguishes them from an or​ga​ni​za​ti​onal complex. Its struc​tu​re and po​ten​ti​ali​ti​es, pro​vi​ding a construc​ti​ve influ​en​ce on per​so​nal, or​ga​ni​za​ti​onal and so​ci​al de​ve​lop​ment are descri​bed.

Key words: or​ga​ni​za​ti​onal edu​ca​ti​onal system, edu​ca​ti​onal pac​ka​ge, in​di​ca​tors of edu​ca​ti​onal system of edu​ca​ti​onal insti​tu​ti​on, struc​tu​re and po​ten​ti​al of or​ga​ni​za​ti​onal edu​ca​ti​onal system.
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Е. И. Шангина
Проблемы и тенденции развития геометро-графической подготовки в высшем образовании

В статье рас​смот​ре​ны проб​ле​мы и тен​ден​ции раз​ви​тия сов​ре​мен​но​го выс​ше​го об​ра​зо​ва​ния, тре​бо​ва​ния, предъ​яв​ля​емые к бу​ду​щим ин​же​не​рам. Обос​но​вы​ва​ет​ся не​об​хо​ди​мость пре​об​ра​зо​ва​ния на​чер​та​тель​ной ге​омет​рии в те​орию ге​омет​ри​чес​ко​го мо​де​ли​ро​ва​ния, по​ка​зан прин​цип пос​тро​ения ге​омет​ро-гра​фи​чес​ких дис​цип​лин в сов​ре​мен​ных ус​ло​ви​ях.

Клю​че​вые сло​ва: ге​омет​ро-гра​фи​чес​кие дис​цип​ли​ны, на​чер​та​тель​ная ге​омет​рия, те​ория ге​омет​ри​чес​ко​го мо​де​ли​ро​ва​ния.
E. I. Shangina
problems and tendencies of development OF ge​ometry-grap​hics preparation in highter education
In the ar​tic​le prob​lems and de​ve​lop​ment trends of mo​dern hig​her edu​ca​ti​on are examined, req​ui​re​ments to fu​tu​re en​gi​ne​ers are presented. Pro​ces​ses of ari​sing qu​es​ti​ons as​so​ci​ated with ne​ces​sity con​vert of descrip​ti​ve ge​ometry to the​ory of ge​ometry mo​de​ling are re​ve​aled. The prin​cip​le of struc​tu​ring ge​ometry-grap​hics dis​cip​li​nes in mo​dern con​di​ti​ons is described.

Key words: ge​ometry-grap​hics dis​cip​li​nes, descrip​ti​ve ge​ometry, the​ory of ge​ometry mo​de​ling.
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Н. Н. Васягина, О. Ю. Демченко

Особенности ценностной структуры профессионального самосознания курсантов
 ГПС МЧС России

В статье пред​став​лен ана​лиз со​дер​жа​ния тер​ми​наль​ных и инстру​мен​таль​ных цен​нос​тей как од​но​го из ком​по​нен​тов про​фес​си​ональ​но​го са​мо​соз​на​ния кур​сан​тов про​ти​во​по​жар​ной служ​бы МЧС Рос​сии. Вы​яв​ле​на ди​на​ми​ка цен​нос​тных ори​ен​та​ций в про​цес​се обу​че​ния. По​ка​за​ны раз​ли​чия в струк​ту​ре цен​нос​тей кур​сан​тов фа​куль​те​та тех​ни​ков по​жар​ной бе​зо​пас​нос​ти и фа​куль​те​та ин​же​не​ров по​жар​ной бе​зо​пас​нос​ти.

Клю​че​вые сло​ва: про​фес​си​ональ​ное са​мо​соз​на​ние, цен​нос​ти, тер​ми​наль​ные цен​нос​ти, инстру​мен​таль​ные цен​нос​ти, цен​нос​тные ори​ен​та​ции.
Н. Н. Vasyagina, O. G. Demchenko

Peculiarities of value STRUCTURE of pro​fes​si​onal self-consci​ous​ness cadets of the state fire fighting service the Russian Emergency Situations Ministry

The ar​tic​le fo​cu​ses on the analysis of con​tent ter​mi​nal and instru​men​tal val​ues. They are com​po​nents of ca​det’s pro​fes​si​onal self-consci​ous​ness from fi​re fighting ser​vi​ce of the Rus​si​an Emer​gency Sit​ua​ti​ons Mi​nistry. The mo​ving for​ces of val​ue ori​en​ta​ti​ons in the edu​ca​ti​onal pro​cess are re​ve​aled. Dis​tincti​ons in the val​ue struc​tu​re of ca​dets from techni​ci​an fi​re sa​fety fa​culty and en​gi​ne​ering fi​re sa​fety fa​culty are ma​in​ta​ined.

Key words: pro​fes​si​onal self-consci​ous​ness, val​ues, ter​mi​nal val​ues, instru​men​tal val​ues, val​ue ori​en​ta​ti​ons.
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Г. С. Голошумова, А. С. Мичкина, С. А. Черемных

Формирование ценностных ориентаций учащихся в условиях сельского социума

В статье рас​смат​ри​ва​ет​ся из​ме​не​ние тра​ди​ци​он​ных цен​нос​тных ус​та​но​вок сельско​го со​ци​ума, пред​ла​га​ют​ся пу​ти фор​ми​ро​ва​ния цен​нос​тных ори​ен​та​ций сельских уча​щих​ся в сов​ре​мен​ных ус​ло​ви​ях.

Клю​че​вые сло​ва: рос​сийская мен​таль​ность, сельский со​ци​ум, цен​нос​тные ори​ен​ти​ры сельских школь​ни​ков.

G. S. Goloshumova, A. S. Michkina, S. A. Cheremnih
pu​pil’s val​ue ori​en​ta​ti​on for​ming in conditions of vil​la​ge
society 

Mo​di​fi​ca​ti​on of tra​di​ti​onal val​ue pur​po​ses of vil​la​ge society is un​der con​si​de​ra​ti​on in the ar​tic​le. Ways of for​ming pu​pil’s val​ue ori​en​ta​ti​ons from co​untrysi​de in con​tem​po​rary con​di​ti​ons are sug​ges​ted.

Key words: Rus​si​an men​ta​lity, vil​la​ge society, pu​pil’s val​ue ori​en​ta​ti​ons from co​untrysi​de.
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Е. Е. Макарова

Содержание лингвокультурологической компетентности студентов гуманитарных специальностей вуза

Статья вклю​ча​ет ана​лиз и ав​тор​ское рас​смот​ре​ние со​дер​жа​ния, струк​тур​ных эле​мен​тов и ком​по​нен​тов лин​гво​куль​ту​ро​ло​ги​чес​кой ком​пе​тен​тнос​ти сту​ден​тов гу​ма​ни​тар​ных спе​ци​аль​нос​тей ву​за. При​ве​де​ны спо​со​бы оп​ре​де​ле​ния уров​ня дан​ной ком​пе​тен​тнос​ти на ос​но​ве ре​зуль​та​тов сфор​ми​ро​ван​нос​ти раз​лич​ных сфер лич​нос​ти.

Клю​че​вые сло​ва: ком​пе​тен​тнос​тный под​ход в об​ра​зо​ва​нии, лин​гво​куль​ту​ро​ло​ги​чес​кая ком​пе​тен​тность сту​ден​тов ву​за, уро​вень сфор​ми​ро​ван​нос​ти ком​пе​тен​тнос​ти.

E. E. Makarova
lin​guo​cul​tu​ral com​pe​ten​ce content of hu​ma​ni​ta​ri​an spe​ci​al​ty students from institute of higher education 

The ar​tic​le con​ta​ins analysis and the aut​hor’s con​si​de​ra​ti​on of the con​tent, struc​tu​ral ele​ments and com​po​nents of lin​guo​cul​tu​ral com​pe​ten​ce of hu​ma​ni​ta​ri​an spe​ci​al​ti​es stu​dents. Met​hods of de​ter​mi​na​ti​on the le​vel of stu​dents’ com​pe​ten​ce is ba​sed on the re​sults of per​so​na​lity’s sphe​re for​ma​ti​on are ex​po​un​ded.

Key words: com​pe​ten​ce-ba​sed edu​ca​ti​on, lin​guo​cul​tu​ral com​pe​ten​ce in aca​de​mic edu​ca​ti​on, the le​vel of the stu​dents’ com​pe​ten​ce.
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С. Д. Томилова

Основы литературного развития ребенка дошкольного возраста как потенциального читателя

В статье про​ана​ли​зи​ро​ва​но сов​ре​мен​ное сос​то​яние проб​ле​мы ли​те​ра​тур​но​го раз​ви​тия дош​коль​ни​ков и обос​но​ва​на не​об​хо​ди​мость ком​плек​сно​го под​хо​да к раз​ви​тию уме​ний бу​ду​ще​го та​лан​тли​во​го чи​та​те​ля в дош​коль​ном воз​рас​те.

Клю​че​вые сло​ва: ли​те​ра​тур​ное раз​ви​тие де​тей дош​коль​но​го воз​рас​та, ком​плек​сный под​ход к проб​ле​ме ли​те​ра​тур​но​го раз​ви​тия де​тей дош​коль​но​го воз​рас​та, ху​до​же​ствен​но-ре​че​вые уме​ния де​тей дош​коль​но​го воз​рас​та, цель ли​те​ра​тур​но​го раз​ви​тия де​тей дош​коль​но​го воз​рас​та.

S. D. Tomilova

foundations of рre-scho​ol child’s development of li​te​ra​tu​re awa​re​ness like a potential reader

The aim of re​se​arch is to analyse the up-to-da​te sta​te of the le​vel de​ve​lop​ment of li​te​ra​tu​re awa​re​ness  and to pro​ve the ne​ces​sity of using complex appro​ach to de​ve​lo​ping the skills of a ta​len​ted fu​tu​re re​ader at pre-scho​ol age.

Key words: рre-scho​ol children’s de​ve​lop​ment of li​te​ra​tu​re awa​re​ness, complex appro​ach to the prob​lem of рre-scho​ol children’s de​ve​lop​ment of li​te​ra​tu​re awa​re​ness, рre-scho​ol children’s ar​tis​tic-spe​ech skills, the aim of pre-scho​ol children’s de​ve​lop​ment of li​te​ra​tu​re awa​re​ness.
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Г. В. Яковлева

Содержание и организация инновационной деятельности в современном дошкольном образовательном учреждении

В статье ос​ве​ща​ет​ся проб​ле​ма со​дер​жа​ния и ор​га​ни​за​ции ин​но​ва​ци​он​ной де​ятель​нос​ти в сов​ре​мен​ных ус​ло​ви​ях фун​кци​они​ро​ва​ния дош​коль​ных об​ра​зо​ва​тель​ных уч​реж​де​ний (ДОУ). Пред​ло​же​ны под​хо​ды к от​бо​ру со​дер​жа​ния и форм ор​га​ни​за​ции ин​но​ва​ци​он​ной де​ятель​нос​ти, по​ка​за​ны мо​дель ин​но​ва​ци​он​ной де​ятель​нос​ти и мо​дель уп​рав​ле​ния ин​но​ва​ци​он​ны​ми струк​тур​ны​ми под​раз​де​ле​ни​ями. Опи​са​но со​дер​жа​ние каж​дой их че​ты​рех уп​рав​лен​чес​ких фун​кций: пла​ни​ро​ва​ния, ор​га​ни​за​ции, сти​му​ли​ро​ва​ния и кон​тро​ля, ре​али​за​ция ко​то​рых поз​во​ля​ет обес​пе​чить вы​со​кий уро​вень ин​но​ва​ци​он​ной де​ятель​нос​ти в сов​ре​мен​ном ДОУ.

Клю​че​вые сло​ва: ин​но​ва​ция, ин​но​ва​ци​он​ная де​ятель​ность, ин​но​ва​ци​он​ное ДОУ, ин​но​ва​ци​он​ные струк​тур​ные под​раз​де​ле​ния, по​ка​за​те​ли ин​но​ва​ци​он​нос​ти, мо​ти​ва​ция твор​чес​ко​го пе​да​го​ги​чес​ко​го тру​да, уп​рав​ле​ние ин​но​ва​ци​ями.

G. V. Yakovleva
Content and organization of innovation activity in contemporary pre-school educational institution 

The ar​tic​le co​vers the tro​ub​le of con​tent and or​ga​ni​za​ti​on of in​no​va​ti​on edu​ca​ti​onal work in an ac​tu​al prac​ti​ce of functi​oning a pre-scho​ol edu​ca​ti​onal insti​tu​ti​on. The ar​tic​le sug​gests the met​hod of at​tack to se​lec​ti​on of con​tents and forms of or​ga​ni​za​ti​on in​no​va​ti​on edu​ca​ti​onal work. It shows the mo​del of ma​na​ge​ment of in​no​va​ti​on or​ga​ni​za​ti​on de​partments. This ar​tic​le of​fers a con​tent of fo​ur ma​na​ge​ment functi​ons, such as plan​ning, or​ga​ni​za​ti​on, sti​mu​la​ti​on and control, which let to gua​ran​tee a high le​vel of in​no​va​ti​on edu​ca​ti​onal work in a mo​dern a pre-scho​ol edu​ca​ti​onal insti​tu​ti​on.

Key words: in​no​va​ti​on, in​no​va​ti​on edu​ca​ti​onal work, in​no​va​ti​on pre-scho​ol edu​ca​ti​onal insti​tu​ti​on, in​no​va​ti​on or​ga​ni​za​ti​on de​partments, in​di​ces of in​no​va​ti​on, mo​ti​va​ti​on of cre​ati​ve edu​ca​ti​onal work, in​no​va​ti​on ma​na​ge​ment.

Литература

1. Ба​бан​ский Ю. К., По​таш​ник М. М. Ме​то​ди​чес​кая ра​бо​та в шко​ле: ор​га​ни​за​ция и уп​рав​ле​ние. М.: Прос​ве​ще​ние, 1992. 626 с.

2. Гор​бу​но​ва Н. В. Внут​риш​коль​ное уп​рав​ле​ние: те​ория и опыт пе​да​го​ги​чес​ких и уп​рав​лен​чес​ких ин​но​ва​ций. М.: Зна​ние, 1995.
3. Дмит​ри​ев Д. С. Уп​рав​ле​ние раз​ви​ти​ем об​ра​зо​ва​ния: ини​ци​ати​вы, эк​спе​ри​мен​таль​ные пло​щад​ки и эк​спе​ри​мент в об​ра​зо​ва​нии // Проб​ле​мы раз​ви​тия уп​рав​лен​чес​ко​го мыш​ле​ния и де​ятель​нос​ти. М.: Прос​ве​ще​ние, 1992.
4. Иль​ен​ко Л. П. Но​вые мо​де​ли ме​то​ди​чес​кой служ​бы в об​ще​об​ра​зо​ва​тель​ных уч​реж​де​ни​ях. М.: Изд‑во «Ар​кти», 1999.
5. Кот​ля​ро​ва И. О. Ин​но​ва​ции в об​ра​зо​ва​тель​ных уч​реж​де​ни​ях. Че​ля​бинск: ИИУМЦ «Об​ра​зо​ва​ние», 1998. 123 с.

6. Кот​ля​ро​ва И. О. Те​оре​ти​чес​кие ос​но​вы лич​нос​тно-ори​ен​ти​ро​ван​но​го по​вы​ше​ния ква​ли​фи​ка​ции. Че​ля​бинск: ИИУМЦ «Об​ра​зо​ва​ние», 1998. 98 с.

7. Мол​ча​нов С. Г. Про​фес​си​ональ​ная ком​пе​тен​тность пе​да​го​га // Ак​ту​аль​ные проб​ле​мы уп​рав​ле​ния ка​че​ством об​ра​зо​ва​ния: сб. на​уч. ст. Вып. 6. Че​ля​бинск: Изд‑во ЧГПУ, 2001. 136 с.

8. Мол​ча​нов С. Г. Проб​ле​мы оце​ни​ва​ния про​фес​си​ональ​но-пе​да​го​ги​чес​кой ком​пе​тен​тнос​ти // Раз​вер​ты​ва​ние на​уч​но-прик​лад​ных ис​сле​до​ва​ний в об​ра​зо​ва​тель​но-вос​пи​та​тель​ных уч​реж​де​ни​ях г. Че​ля​бин​ска. Че​ля​бинск: Изд‑во ЧГПУ, 1993. 345 с.

9. Яков​ле​ва Г. В. Уп​рав​ле​ние ин​но​ва​ци​ями в сов​ре​мен​ном ДОУ: Ме​тод. ре​ко​мен​да​ции для ру​ко​во​ди​те​лей ДОУ. Че​ля​бинск: Изд‑во Ма​ри​ны Вол​ко​вой, 2007. 136 с.

Bibliography

1. Babanskiy G. K., Potashnik M. M. Methodical work in school: organization and management. Moscow: Prosvechenie, 1992. 626 p.

2. Gorbunova N. V. Management inside school: theory and experience of pedagogical and management innovations. Moscow: Znanie, 1995.

3. Dmitriev D. S. Education development management: initiatives, experimental motives and an experiment in education // Problems of management thinking and activity development. Moscow: Prosvechenie, 1992.

4. Ilienko L. P. New models of methodical service in general education institutions. Moscow: publishing house «Arkty», 1999.

5. Kotlyarova I. O. Innovations in educational institutions. Chelyabinsk: IIUMC «Education», 1998. 123 p.

6. Kotlyarova I. O. Theoretical foundations of personal oriented raising the level of skills. Chelyabinsk: IIUMC «Education», 1998. 98 p.

7. Molchanov S. G. Professional teacher’s competence // Topical problems of educational quality management: Collected scientific articles. Vol. 6. Chelyabinsk: Publishing house Chelyabinsk State Pedagogical University, 2001. 136 p.

8. Molchanov S. G. Problems of professional and pedagogical competence estimation // Development of scientific applied explorations in educational institutions in Chelyabinsk. Chelyabinsk: Publishing house of Chelyabinsk State Pedagogical University, 1993. 345 p.

9. Yakovleva G. V. Innovation management in contemporary pre-school edu​ca​ti​onal insti​tu​ti​on: Methodical recommendations for leaders of pre-scho​ol edu​ca​ti​onal insti​tu​ti​ons. Chelyabinsk: Publishing house of Marina Volkova, 2007. 136 p.

Yakovleva Galina Vladimirovna – Candidate of Pedagogical Science, senior lector of pre-school department from the Institution of Retraining and Raising the level of educational employee’s skill, Chelyabinsk. galina440@mail.ru
УДК 37

О. М. Барышникова

Методологическое обоснование образовательной концепции Селестена Френе

В статье да​но опи​са​ние прин​ци​пов пе​да​го​ги​ки С. Фре​не, оп​ре​де​ля​ющих ме​то​до​ло​ги​чес​кое своеоб​ра​зие его об​ра​зо​ва​тель​ной кон​цеп​ции пе​да​го​га-но​ва​то​ра, и наз​ва​ны ме​то​ды, обес​пе​чи​ва​ющие ком​плек​сную ре​али​за​цию дан​ных прин​ци​пов.

Клю​че​вые сло​ва: са​мо​оп​ре​де​ле​ние уча​щих​ся, сво​бод​ное са​мо​вы​ра​же​ние, со​ци​аль​ная нап​рав​лен​ность, сво​бод​ное твор​че​ство, об​ра​зо​ва​тель​ная сре​да.

O. M. Baryshnikova
methodological substantiation of Selesten Freinet’s educational conception 

The article focuses on S. Freinet’s pedagogical principles which determine methodological peculiarities of his educational conception as a pedagogue-innovator. It contains the methods providing the integrated realization of these principles. 

Key words: self-de​ter​mi​na​ti​on of stu​dents, free self-expres​si​on, so​ci​al ori​en​ta​ti​on, free cre​ati​on, edu​ca​ti​onal sphe​re.
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Н. И. Перминова
Организация внеурочных форм занятий физической культурой на основе мониторинга

В статье ана​ли​зи​ру​ет​ся проб​ле​ма эф​фек​тив​нос​ти вне​уроч​ных форм за​ня​тий фи​зи​чес​кой куль​ту​рой в об​ще​об​ра​зо​ва​тель​ных шко​лах на ос​но​ве мо​ни​то​рин​га, оп​ре​де​ля​ют​ся пу​ти ее ре​ше​ния. Пред​став​ле​на ав​тор​ская мо​дель ор​га​ни​за​ции и про​ве​де​ния наз​ван​ных за​ня​тий.

Клю​че​вые сло​ва: здо​ровье, кон​ди​ци​он​ные фи​зи​чес​кие ка​че​ства, пе​да​го​ги​чес​кий мо​ни​то​ринг, пе​да​го​ги​чес​кий мо​ни​то​ринг сос​то​яния фи​зи​чес​кой под​го​тов​лен​нос​ти, вне​уроч​ные ор​га​ни​за​ци​он​ные фор​мы за​ня​тий, со​ци​аль​но-куль​тур​ный и со​ци​аль​но-пси​хо​ло​ги​чес​кий кри​те​рии мо​ни​то​рин​га.

N. I. Perminova
organization of extracurricular physical training lecture forms on the basis of monitoring
The prob​lem of extra​cur​ri​cu​lar forms ef​fi​ci​ency of physi​cal tra​ining les​sons at scho​ols on the mo​ni​to​ring ba​sis is analyzed in the ar​tic​le. The ways to sol​ve this prob​lem are de​ter​mi​ned. Be​si​des it is ex​po​un​ded the mo​del of or​ga​ni​zing and re​ali​za​ti​on les​sons, which the aut​hor pre​sents.

Key words: he​alth, con​di​ti​oned physi​cal qua​li​ti​es, pe​da​go​gi​cal mo​ni​to​ring, pe​da​go​gi​cal mo​ni​to​ring of physi​cal pre​pa​red​ness, forms of extra​cur​ri​cu​lar or​ga​ni​za​ti​onal lec​tu​res, so​ci​al and cul​tu​ral and so​ci​al and psycho​lo​gi​cal cri​te​ria of mo​ni​to​ring.

Литература

1. Аки​мо​ва В. А. Здо​ровье де​тей. Ме​ди​цин​ские проб​ле​мы фи​зи​чес​кой куль​ту​ры. Вып. 1. Ки​ев, 1997.
2. Баль​се​вич В. К., Лу​бы​ше​ва Л. И. Фи​зи​чес​кая куль​ту​ра: мо​ло​дежь и сов​ре​мен​ность // Те​ория и прак​ти​ка фи​зи​чес​кой куль​ту​ры. 1995. № 4. С. 2–7.

3. Баль​се​вич В. К., Шес​та​ков М. П. Кон​цеп​ция аль​тер​на​тив​ных форм ор​га​ни​за​ции фи​зи​чес​ко​го вос​пи​та​ния школь​ни​ков // Спорт, ду​хов​ные цен​нос​ти, куль​ту​ра. Вып. 7 / РГАФК. М., 1997.
4. Ва​силь​ков Г. А. КПД уро​ка и его сла​га​емые // Физ. куль​ту​ра в шк. 1988. № 1. С. 11–16.

5. Ви​лен​ский М. Я., Лит​ви​нов Е. Н. Фи​зи​чес​кое вос​пи​та​ние школь​ни​ков: воп​ро​сы пе​рес​тройки // Физ. куль​ту​ра в шк. – 1990. – № 12. – С. 2.

6. Да​вы​дов В. Ю. Что та​кое мо​ни​то​ринг сос​то​яния здо​ровья на​се​ле​ния, фи​зи​чес​ко​го раз​ви​тия и фи​зи​чес​кой под​го​тов​лен​нос​ти де​тей, под​рос​тков и мо​ло​де​жи? // Физ. куль​ту​ра: вос​пи​та​ние, об​ра​зо​ва​ние, тре​ни​ров​ка. 2002. № 3. С. 46–47.

7. За​кон об об​ра​зо​ва​нии Рос​сийской Фе​де​ра​ции // Рос. газ. 1996. 23 янв.

8. За​кон о фи​зи​чес​кой куль​ту​ре и спор​те Рос​сийской Фе​де​ра​ции // Там же.

9. Ка​мер​цер М. Г. Урок пос​ле уро​ка. М.: Физ​куль​ту​ра и спорт, 1987. 108 с.

10. Ком​плек​сная прог​рам​ма фи​зи​чес​ко​го вос​пи​та​ния уча​щих​ся I–XI клас​сов // Прог​рам​мы об​ще​об​ра​зо​ва​тель​ных уч​реж​де​ний фи​зи​чес​ко​го вос​пи​та​ния уча​щих​ся I–XI клас​сов. М.: Прос​ве​ще​ние, 1996.
11. Лукь​янен​ко В. П. Сов​ре​мен​ное сос​то​яние и кон​цеп​ция ре​фор​ми​ро​ва​ния сис​те​мы об​ще​го об​ра​зо​ва​ния в об​лас​ти фи​зи​чес​кой куль​ту​ры. М.: Сов. спорт, 2005. 256 с.: ил.
12. Пос​та​нов​ле​ние Пра​ви​тель​ства Рос​сийской Фе​де​ра​ции «Об об​ще​рос​сийской сис​те​ме мо​ни​то​рин​га сос​то​яния фи​зи​чес​ко​го здо​ровья на​се​ле​ния, фи​зи​чес​ко​го раз​ви​тия де​тей, под​рос​тков и мо​ло​де​жи» от 29.12.2001 г. № 916 // Рос. газ. 2002. 12 янв.

13. Се​ме​нов Л. А. Мо​ни​то​ринг кон​ди​ци​он​ной фи​зи​чес​кой под​го​тов​лен​нос​ти в об​ра​зо​ва​тель​ных уч​реж​де​ни​ях: сос​то​яние, проб​ле​мы, пер​спек​ти​вы: мо​ногр. Ека​те​рин​бург: Изд‑во Рос. гос. проф.-пед. ун‑та, 2005. 168 с.

14. Се​ме​нов Л. А., Ан​дрю​хи​на Т. В., Бал​ма​шев В. С., Те​реш​кин А. Ф., Хо​зя​ино​ва-Це​гель​ник Т. К. Кор​рек​ция кон​ди​ци​он​ной фи​зи​чес​кой под​го​тов​лен​нос​ти школь​ни​ков на ос​но​ве про​ве​де​ния мо​ни​то​рин​га: учеб. по​со​бие / под ред. Л. А. Се​ме​но​ва. Ека​те​рин​бург: Изд‑во Рос. гос. проф.-пед. ун‑та, 2006. 97 с.

15. Стро​ко​ва Т. А. Мо​ни​то​ринг в школь​ном об​ра​зо​ва​нии: мо​ногр. Тю​мень: Изд‑во Тю​менск. гос. ун‑та, 2007. 196 с.

16. Ян​сон Ю. А. Фи​зи​чес​кая куль​ту​ра в шко​ле: на​уч.-пед. ас​пект: кн. для пе​да​го​га. Рос​тов н/Д: Фе​никс, 2004.

Bibliography
1. Akimova V. A. Children’s health. Medical problems of physical culture. Vol. 1. Kiev, 1997.

2. Balsevich V. K., Lubysheva L. I. Physical culture: youth and contemporaneity // Theory and practice of physical culture. 1995. № 4. P. 2–7.

3. Balsevich V. K., Shestakov M. P. Conception of alternative forms of pupil’s physical training organization // Sport, cultural wealth, culture. Vol. 7 / RSAPC. Moscow, 1997.

4. Vasilkov G. A. Degree of lesson efficiency and its components // Physical culture at school. 1988. № 1. P. 11–16.

5. Vilenskiy M. Y., Litvinov E. N. Pupil’s physical training: questions of reorganization // Physical culture at school. – 1990. – № 12. – P. 2.

6. Davydov V. G. What monitoring of population’s state of health, physical state and children and teenager’s physical training are? // Physical culture: training, education, coaching. 2002. № 3.P. 46–47.

7. Education act of Russian Federation // Russian paper. 1996. 23 January.

8. Physical culture and sport act of Russian Federation // Russian paper. 1996. 23 January. 9. Kamertcer M. G. Lesson after lesson. Moscow: Physical culture and sport, 1987. 108 p.

10. Complex program of pupil’s physical training // General education institution programs of pupil’s physical training. Moscow: Prosvechenie, 1996.

11. Lukyanenko V. P. Contemporary state and conception of system general education reforming in sphere of physical culture. Moscow: Soviet sport, 2005. 256 p.

12. Government regulation of Russian Federation «About Russian monitoring system of people’s physical health, children, teenager, youth’s physical development» from 29.12.2001. № 916 // Russian paper. 2002. 12 January.

13. Semenov L. A. Conditioned physical training monitoring in educational institutions: state, problems and perspectives: Monograph. Ekaterinburg: Publishing house of Russian State Professional and Pedagogical University, 2005. 168 p.

14. Semenov L. A., Andruhina T. V., Balmashev V. S., Tereshkin A. F., Hozyainova-Tcegelnik T. K. Correction pupil’s conditioned physical training on the basis of monitoring: Textbook / Edited by L. A. Semenova. Ekaterinburg: Publishing house Russian State Professional and Pedagogical University, 2006. 97 p.

15. Strokova T. A. Monitoring in school education: Monograph. Tyumen: Publishing house Tyumen State University, 2007. 196 p.

16. Yanson J. A. Physical culture at school: scientific and pedagogical aspect: book for teacher. Rostov-on-Don: Feniks, 2004.

Perminova Natalie Ivanovna – pro-rector of educational and training work from the Nizhni Tagil State Social and Pedagogical Academy, Nizhni Tagil. office@ntspi.ru

УДК 348.147

С. А. Чичиланова

Формирование иноязычной коммуникативной компетенции студентов технического вуза в процессе внеаудиторной самостоятельной работы

В статье обос​но​вы​ва​ет​ся не​об​хо​ди​мость ино​языч​ной ком​му​ни​ка​тив​ной под​го​тов​ки мо​ло​дых спе​ци​алис​тов к меж​ду​на​род​но​му про​фес​си​ональ​но​му сот​руд​ни​че​ству, рас​ши​ре​нию меж​ду​на​род​но​го де​ло​во​го и про​фес​си​ональ​но​го вза​имо​дей​ствия в сфе​рах тру​да, тех​ни​ки, эко​но​ми​ки, ох​ра​ны ок​ру​жа​ющей сре​ды. Пред​став​ле​на тех​но​ло​гия фор​ми​ро​ва​ния ино​языч​ной ком​му​ни​ка​тив​ной ком​пе​тен​ции.

Клю​че​вые сло​ва: ино​языч​ная ком​му​ни​ка​тив​ная ком​пе​тен​ция, внеауди​тор​ная са​мос​то​ятель​ная ра​бо​та, кри​те​рии и по​ка​за​те​ли уров​ня сфор​ми​ро​ван​нос​ти ком​пе​тен​ции, тех​но​ло​гия, инос​тран​ный язык.

student’s Foreign communicative competence forming from Technical institution of higher education in a process of  extracurricular self-dependent work
S. A. Chichilanova

A ne​ces​sity of a fo​re​ign com​mu​ni​ca​ti​ve pre​pa​ra​ti​on for in​ter​na​ti​onal pro​fes​si​onal co​ope​ra​ti​on of yo​ung spe​ci​alists is ba​sed in the ar​tic​le. Be​si​des it stres​sed sig​ni​fi​can​ce for them in​for​ma​ti​on abo​ut wi​de​ning the ho​ri​zons of in​ter​na​ti​onal bu​si​ness and pro​fes​si​onal mut​ual in​te​rac​ti​on in the sphe​re of La​bo​ur, Techno​logy, Eco​no​mics and En​vi​ron​men​tal pro​tec​ti​on. A techno​logy of for​ming com​mu​ni​ca​ti​ve pre​pa​ra​ti​on is ex​po​un​ded.

Key words: fo​re​ign com​mu​ni​ca​ti​ve com​pe​ten​ce, extra​cur​ri​cu​lar self-de​pen​dent work, cri​te​ria and in​di​ces of or​ga​ni​zed com​pe​ten​ce le​vel, techno​logy, fo​re​ign lan​gua​ge.
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